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I n l e i d i n g 

In den loop der jaren heeft op het gebied der zuivelbereiding 
eene ingrijpende verandering plaats gevonden. Waar men vroeh 
ger de zelf gewonnen melk ,op de eigen boerderij tot zuivel 
verwerkte, is men er hoe langer hoe meer toe overgegaan dit 
coöperatief te doen of de melk te verkoopen aan derden voor 
hetzelfde doel. De oorzaken, welke daartoe leiden, kunnen hier 
onbesproken blijven, doch het gevolg is, dat de zuivelbereiding 
zich langzamerhand naar de zuivelfabrieken verplaatst en deze 
jaarlijks in aantal toenemen. Heeft dit al vele voordeden, daar
tegenover staan ook de nadeden. Eén der bezwaren, welke aan 
de fabriekmatige zuivelbereiding verbonden zijn, is het ver
wijderen van het afvalwater zonder dat dit last veroorzaakt voor 
de omgeving. Vroeger toen het bedrijf uitsluitend uitgeoefend 
werd op de verspreid liggende boerderijen, was dit van onder
geschikt belang; de hoeveelheid boen- en schrobwater was ge
woonlijk niet zoo groot, dat 'men het niet op eenvoudige wijze 
in de sloot of vaart konj loozen, zonder daarmede de naaste 
buren overlast aan te doen. De zuivelfabrieken hebben daarin 
geen verandering ten goede gebracht. Waar duizenden liters 
melk op leen centraal punt worden verwerkt, ligt het voor de 
hand, dat de groote hoeveelheden afvalwater, welke daarvan het 
gevolg zijn, uitgestort in een naar verhouding klein oppervlak, 
last en hinder in de naaste omgeving moeten veroorzaken. Dat 
afvalwater bevat toch veel stikstofhoudende organische stof in 
zwevenden en opgelosten toestand, stoffen dus die aan eene rot
ting onderhevig zijn, waarbij verschillende stankverspreidende af
braakproducten ontstaan. 

In den beginne werden weinig klachten vernomen ; naarmate 
echter het aantal zuivelfabrieken toenam en vooral toen deze 
meer in de bebouwde kom der gemeenten geplaatst werden, 
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begon men zich moer bewust te worden van den onhoudbaren 
toestand, welke daardoor geschapen werd. Het behoeft dan ook 
niet te verwonderen, dat bij do Gezondheidscommissie, gezeteld 
te Hoorn, klachten werden ingebracht over een tweetal zuivel
fabrieken gelegen in het bebouwde gedeelte van een der ge
meenten, welke tot haar ressort behooren. Bij de behandeling 
dier klachten gingen uit haar midden stemmen op, om te trach
ten bij oen der beide zuivelfabrieken eene installatie ter biologi
sche reiniging opgericht te krijgen, teneinde langs dezen weg 
verbetering in den heerschenden toestand aan te brengen. De 
directeur weigerde echter met het oog op de koston. De Ge
zondheidscommissie, het groote belang der zaak inziende en zelf 
niet over de noodige fondsen kunnende beschikken, wendde zich 
bij schrijven van 22 October 1906 tot het Bestuur van de iVer-
eeniging tot Ontwikkeling van den Landbouw in Holland's 
Noorderkwartier met het verzoek om, in het belang van het 
zuivelbedrijf zelf, een (onderzoek te doen instellen naar de 
zuivering van het afvalwater der zuivelfabrieken langs biologi
schen weg, een systeem dat voor de zuivering van rioolwater der 
steden reeds lang toepassing gevonden had en in October 1905 
het eerst in Nederland aangewend was aan eene zuivelfabriek 
te Fij naart in Noordbrabant. 

Het Bestuur liet zich niet onbetuigd en antwoordde bij schrij
ven van 10 November 1906, dat het deze zaak van groot gewicht 
achtte en in de vergadering zoude ter tafel brengen, hetgeen 
geschiedde. Het onderwerp vond bij de leden der Vereeniging 
bijval en eene commissie werd benoemd, bestaande uit de beeren : 
J. W i n k e l , Burgemeester van Medeniblik, Dijkgraaf van de Vier 
Noorderkoggen, Dr. L. T. C. S e h e y , zuivelconsulent voor Noord
holland en de eerst-ondergeteekende, welke in opdracht kreeg 
een onderzoek in te stellen. Deze Commissie achtte het gewenscht 
dat in haar midden iemand zitting nam, welke reeds over eenige 
ervaring inzake de biologische reiniging kon beschikken en noo-
digde daarvoor uit den heer Dr. J. W. J e n n y W e ij e r m a n, 
destijds secretaris en lid van den Centralen Gezondheidsraad, 
welke eene speciale studie had gemaakt o-ver zelfreiniging van 
water en biologische zuivering van rioolwater en deze had neer
gelegd in een geschrift, getiteld : „De Verontreiniging der open
bare wateren" (verschenen in 1902 te Haarlem). De heer J e n n y 
W e ij e r m a n nam welwillend de uitnoodiging aan als lid toe 
te treden en do aldus samengestelde commissie bezocht nu de 
biologische reinigingsinstallaties aan het abattoir te Haarlem en 
Alkmaar en van de kazerne voor bereden wapens te Ede. 

De indruk, welke dei werking van Idozo inrichtingen op de 
leden er van maakte, was van dien aard, dat het hun zeer 
gewenscht leek, te onderzoeken in hoeverre het systeem toe
passelijk zoude zijn op de zuivering van het afvalwater van 
zuivelfabrieken. Teneinde de proef zooveel mogelijk bewijskracht 
te kunnen geven, meende de commissie eene fabriek te moeten 



uitzoeken, waar de toestand in dit opzicht zeer slecht was en 
eene sterke vervuiling der omringende slooten of vaarten plaats 
greep. Men wendde zich tot het Bestuur eener dergelijke fabriek, 
doch in plaats daarvan medewerking te ondervinden, kwam de 
verrassende rnededeeling, dat voornoemd bestuur er niets op ge
steld was dat eene] zoodanige inrichting bij de fabriek zoude 
verrijzen, aangezien dit den indruk zoude wokken, dat de ver
vuiling 'buitengewoon was, en dit was, volgens de overtuiging 
van dat bestuur, niet het gevajl. Als hierbij' nog vermeld wordt, 
dat de omringende sloot een open septic-tank geleek, is commen
taar overbodig. 

Beter slaagde men bij de zuivelfabriek te Midwoud; ook daar
van 'waren bij[ bet Gemeentebestuur dier plaats in 1907, en later 
bij de Gezondheidscommissie gezeteld te Hoorn, klachten in
gebracht oiver den stank en hinder, wielke de omringende sloo
ten verspreidden, en. met het oog , daarop werd het Bestuur be
reid bevonden toestemming te geven tot den bouw van de in
richting. De commissie kon dus eindelijk beschikken over een© 
zuivelfabriek, waar de toestand slecht was en die van uit Hoorn 
betrekkelijk gemakkelijk bereikt kon worden. In verband met 
het scheikundig-bacteriologisch onderzoek, dat uitgevoerd zoude 
worden aan de Bacteriologische Afdeeling van het lüjksland-
bouwproefstation te dier plaatse, was dit laatste van groot belang. 

Na opname van de plaatselijke toestanden, zooals die aan voor
noemde zuivelfabriek heerschteni, werd teen plan voor eene pas
sende installatie ontworpen, welk plan onder leiding van den 
heer Dr. J e n n y W e ij e r m a n door den heer E. L. A h l -
r i c h s, technisch ambtenaar bij den Centralen Gezondheidsraad, 
werd uitgewerkt en in teekening gebracht. 

Bij het opmaken der raming van kosten bleek echter een 
totaal te worden verkregen, dat de som, welke de Vereeniging 
tot ontwikkeling van den Landbouw in Holland's Noordei+-
kwartier kon beschikbaar stellen, verre overschreed, waarom het 
Bestuur zich, gezien het algemeen belang der zaak, tot de Re-
geering wendde met verzoek om subsidie. 

In dit stadium bleef de zaak eenigen tijd rusten. In 1909 
toch was, naar aanleiding van een op het in dat jaar gehouden 
Landhuishoudkundig congres uitgebracht praead vies over de vraag: 
„Wordt hier te lande de wetenschappelijke zijde van de zuivel-
bereiding voldoende beoefend en zoo neen, op welke wijze moet 
hierin dan verbetering gebracht worden?" eene commissie in 
het leven geroepen, welke tot doel had het nemen van proeven 
in het belang van het zuivelbedrijf. Deze commissie, zette o.a. 
ook op hare agenda: „De reiniging van afvalwater van zuivel
fabrieken." Van Regeeringswege achtte men het toen gewenscht, 
dat de proef in samenwerking zoude genomen worden en werd 
daarom de oorspronkelijke commissie van „Holland's Noorder
kwartier" overgenomen en daaraan nog toegevoegd de hoeren 
G. N o b e l , secretaris van den Bond van Zuivelfabrieken in Noord-


